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KO m E N TÁ ř

Filip Gorazd Martinek:  
Žízeň po spiritualitě a nevolnost z církve

P řestože platí Augustinův výrok 
z jeho Vyznání o tom, že Bůh je nám 
blíže, než jsme my sami sobě, lidé 

to jaksi nejen nevědí, ale také nezakoušejí. 
Jako kdyby v jejich životech byla jakási 
„mezera“. Lidé, kteří stojí vně církve, mají 
v naší zemi velmi rezervovaný přístup 
k pojmu Boha, víry a církve. Zavání to 
pro ně „středověkým tmářstvím“, aniž by 
samozřejmě věděli, že ve středověku se 
díky vztahu filosofie a teologie definovala 
samotná vědeckost, ze které se dodnes 
čerpá (samozřejmě s ohledem na antické 
dědictví). Věřit v Boha bývá považováno 
za přežitek, za cosi, co je tolerováno, ale 
nikoli pochopeno. Spolubytí s Bohem je 
hozeno do kategorie „koníčku“ – někdo si 
lepí modely letadýlek, někdo chodí na ryby 
a někdo prostě věří v Boha.

S vědomím toho, že Bůh je zcela Jiný, 
než jak si ho představujeme, můžeme 
shrnout, že pro spoustu „ateistických“ 
(uvozovky, neboť skutečných ateistů je 
minimum) obyvatel ČR je Bůh jakýsi po-
divný předmět. V představách těchto lidí 
žije „Bůh“ jakožto karikatura magického 
božství. Bůh jako předmět, který si mohu 
přivlastnit. To malé Jezulátko, které si kou-
pím a schovám jako talisman do kapsy, jak 
to učinil Andrej Babiš. A proč? „Protože to 
funguje!“ Toto souvisí i s představou Boha, 
ve kterou nelze věřit. V tom, jak si „ateisté“ 
Boha představují, jsem s nimi halíkovsky 
zajedno a stejně jako oni v takového boha 
nevěřím. Bůh, kterého si lze přivlastnit, 
není skutečným Bohem, ale pouze figurkou 
a opakem darující se lásky. Nevěřím v ně-
jakou „chytrou hlavu“ na nebi, jak si často 
lidé myslí. Ani nevěřím v automat na štěstí 
a výhry v loterii. Bůh není automat na kafe, 
do kterého hodíte modlitbičku a vypadne 
vám úspěšný život ke konzumování.

Nedivím se však lidem, kteří stojí mimo 
církev. Když se na církevní život podí-
váme zvenčí, je to docela bída. Člověk, 
který nevyrůstal v nějaké církevní tradici, 
nerozumí té spletité hře symbolů, rituálů, 
slov, gest a pojmů. Církev na něj dýchne 
pachem zašlé historie, až se mu z toho dělá 

nevolno. Nevolnost z církve je také výra-
zem situace uvnitř církve samotné. Nevol-
nost znamená stav předtím, než se člověk 
možná pozvrací, ale také znamená popření 
volnosti. Církev není zvenčí nahlížena jen 
jako instituce plná pravidel, ale také jako 
místo, kde člověku nebudou rozumět. 
Církevní hodnostáři si často myslí, jaká to 
není bomba, když se uspořádá nějaká ta 
biblická hodina či koncert. Ale přiznejme 
si na rovinu – koncert lze zažít i bez církve 
(a často lepší) a šprtání Bible lidi zvenku 
asi málo osloví. Možná to jsou příliš tvrdá 
slova, ale při detailnějším pozorování bo-
hužel zjistíme, že opisují realitu. Studium 
Bible je jistě dobré, ale pokud bude tvořit 
hlavní náplň toho, co nabízíme světu, je to 
špatně. Žijeme v době, kdy je zahlcenost 
informacemi na denním pořádku. Lidé 
dnes nehledají slovo (natož Slovo), ale pře-
devším v jejich očích ukojení základní lid-
ské touhy „po duchovnu“ (aniž by tušili, že 
nakonec hledají i ono Slovo). Postmediální 
doba neklade důraz ani tak na zvěstování 
ve slovech, ale na péči a živou spiritualitu, 
tj. zvěstování v akci.

Dnešní člověk nehledá zatuchlou cír-
kev, dělá se mu z církevních věcí nevolno. 
Vlastně dnešní člověk vůbec nehledá 
církev, ale pociťuje obrovskou žízeň po spi-
ritualitě. Proto se tolik lidí obrací ve svém 
hledání na nejrůznější dálněvýchodní ná-
boženství a duchovní směry a školy. Spous-
ta lidí zkoumá buddhismus, různé typy 
meditací, jógy. Jiní se zase dají do okultních 
věd a chodí ke kartářkám. A ještě jiní zto-
tožňují Boha se stvořením. Někoho osloví 
sekta slibující zaručenou spásu. A někdo 
na to jde „vědecky“ a stane se ateistou, aby 
mohl začít věřit ve vědu. A samozřejmě 
jsou lidé, kteří to jakože neřeší – řešit to 
začínají až v blízkosti smrti, protože smrt 
vyjevuje otázku po přesahu a otázku po 
smyslu (života, světa atd.). Žízeň po spiri-
tualitě, dovolil bych si tvrdit, dokonce cha-
rakterizuje současnou dobu. Lidé nehledají 
církev, ale spiritualitu. Nedávno jsem viděl 
nějaký rozhovor s podnikatelem, který 
mluvil o tom, že sice nevěří na život po 

smrti, ale každý den medituje a věnuje se 
mindfulness (rozvíjení bdělé pozornosti).

Co z toho plyne? Pokud chce církev být 
pramenem, u kterého se ovlaží ti, jejichž 
ústa jsou sužována suchem dnešního světa, 
pak musí taková církev vzít v potaz tuto 
skutečnost: církev dnes nikoho nezajímá. 
Ano, taková je skutečnost. Přemlouvat 
někoho a argumentovat, obhajovat smyslu-
plnost křesťanství a církevního života – to 
dnes nikoho nezajímá. I kdyby byly vaše 
argumenty sebelepší a logicky precizované, 
k ničemu to nebude. Lidé ve skutečnosti 
touží po živém Bohu. Po Bohu, který je 
nezpředmětnitelný a který je pramen veš-
kerého posvěcení, který je mimo a zároveň 
ve všem, který je zřídlo existence. Akorát 
by to lidé chtěli zakoušet bez teologicko-
-církevní hantýrky, bez učených slov a na 
vlastním těle.

Kamarádka Jana mi nedávno řekla, že 
ona by si strašně moc přála, aby mohla 
věřit v Boha, ale že jí to nejde. Neví, jak na 
to. Co na to říct? Víra je dar, ale současně 
nelze předpokládat, že tento dar není dán 
všem. K Janě nejspíše jen těžko promluví 
Bůh uzavřený do církevních formulí a těž-
ko k ní bude mluvit skrze ústa biblistů, kte-
ří Janu zahltí citáty z Písma svatého. Zdá se, 
že Jana spíše zakusí Boží přítomnost tam, 
kde ji nikdo – a ani ona sama – neočekává. 
Třeba v okamžicích, kdy docházejí člově-
ku síly, nebo kdy se prostě jen nadechuje. 
V takovém „mezidobí“, ve zdánlivě prázd-
ném místě, vstupuje Bůh do vyprávění 
příběhů – do příběhu Jany, aby jí ukázal, že 
není méněcenná, ale že její láska má smysl. 
Právě otázka smyslu je možnou odpovědí 
na žízeň po spiritualitě. Takový smysl se 
však musí odhalovat dotekem a tělem, 
smíchem, humorem, příběhem lásky, která 
je tady a teď. A která se nebojí stát mimo 
církev. Tam, kde je to špinavé a kde nikdo 
v Boha nevěří. Tam to totiž začíná.
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